



# နိုဝါတဂါဘၣ်တဂါကူၣ်သ့တၢ်တိၣ်ကျဲ (IEP) တၢ်ဂုၤထီၣ်ပသိထီၣ်

နိုဝါတဂါဘၣ်တဂါကူၣ်သ့တၢ်တိၣ်ကျဲ (IEP) တခါအံၤမ့ၢ်ဝဲ လံာ်တဘျီလၢ အဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်ဖိသၣ်အတၢ်ဂံၢ်ဆူၣ်တဖၣ်လၢ အဘၣ်ထွဲဒီး တၢ်ဆိၣ်ထွဲဒီးတၢ်တိၣ်ကျဲမၤစၢၤမၤစၢၤလၢ အဝဲကဒီးန့ၣ်ဘၣ်ဝဲလၢအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအဂီၢ်လၢ အဘၣ်ထွဲဒီးအဖိတၢ်တဖၣ်လၢ တနံၣ်ညါအံၤအဂီၢ်လီၤ.မိၢ်ပၢ်ဒီးဟံၣ်ဖိသိၣ်သ့တဖၣ် မ့ၢ်ပုၤအကါဒိၣ်သ့တဖၣ်လၢ တၢ်ဂုၤထီၣ်ပသိထီၣ်လၢ IEP အပူၤဒီးလၢတၢ်ဆၢတံာ်တၢ်အပူၤစ့ၢ်ကိးလီၤ.

တၢ်ဂုၤတၢ်ကျိၤသ့တဖၣ်လၢ တၢ်သမံထံအိၤမိဖျါ ကူၣ်သ့လီၤဆိအတၢ်မၤအကျိၤအကျဲတဖၣ်န့ၣ် တၢ်စူးကါအိၤလၢ ပဟ်ဖျါထီၣ်န့ၣ်ပုၤကွီဖိသ့တဖၣ် ၉၂= အတၢ်ဂံၢ်ဆူၣ်ဒီးတၢ်လၢအတၢ်ဒီးအဝဲသ့တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. IEP အံၤကွၢ်ဝဲဒၣ် ကူၣ်သ့ဒူးယၢ်ဒ်အကြားဝဲဘၣ်ဝဲအသိး, တၢ်ဟ်လီၤန့ၣ်အိၤလီၤကျဲ, မၤဘၣ်ဘျိးဘၣ်ဒါတၢ်, နီၤဖးတၢ်ဆိၣ်ထွဲဒီးတၢ်တိၣ်ကျဲမၤစၢၤမၤစၢၤသ့တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.တၢ်သ့တဖၣ်ခဲလၢဂ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်ဒုးဆိၣ်ထီၣ်အိၤ ဒ်သိးပုၤကွီဖိတဂါဘၣ်တဂါ အတၢ်လိၣ်ဘၣ်ကလၢပွဲၤထီၣ်ပသိထီၣ် ဒ် အကူၢ်ဂီၤတလၢပွဲၤအတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ.

## ခ့ၢ်ခဲအံၤအတၢ်ဖိးတၢ်မၤကံၢ်စိပတီၢ်တဖၣ် (PLP)

တၢ်ဟ်ဖျါထီၣ် IEP လၢကျိၣ်သ့တဖၣ်လၢမိၢ်ပၢ်ဒီးပုၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့သ့တဖၣ်န့ၣ်ပၢ်ဝဲအကျိၣ်,ဘၣ်ယးပုၤကွီဖိတဂါ အံၤဖိးသ့မၤသ့အဖိခိၣ်.မိၢ်ပၢ်ဒီးကွီသရၣ်တဖၣ်ဆၢတံာ်ဝဲကသ့လၢဖိသၣ်တဂါအံၤသ့ထီၣ်ဘၣ်ထီၣ်ဝဲဒၣ်ထဲလဲၣ် လၢတနံၣ်အတီၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ.

- တၢ်ဟ်သးလၢတၢ်ရဲတၢ်သကိးအဖိခိၣ်ဩကဲာ်ပဝး, တၢ်န့ၣ်လီၤက့ၤသး, တၢ်ရဲလိာ်ဘၣ် ထွဲဒီးတၢ်ပျဲတၢ်ဖုးသ့တဖၣ်.
- နီၢ်ခိ-တၢ်ဆိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့, တၢ်လၢအိၣ်ဝဲတသ့သ့တဖၣ်, နီၢ်ခိတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်, တၢ်သုးထီၣ် သုးလီၤဒီးတၢ်ကူၣ်စါယါဘျါတၢ်ဆါသ့တဖၣ်.
- တၢ်မၤလိမၤဒီး-တၢ်ဒိကန့ၣ်, ကတိၤတၢ်, ဖးလံာ်, ကွဲးလံာ်, ဒိကန့ၣ်တၢ်လၢတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဒူး, တၢ်ခဲၣ်သ့ခဲၣ်ဂီၤ, တၢ်သ့ၣ်ဝဲၣ်သးဆၢ, ဝဲအ့ၣ်တၢ်ကူၣ်သ့, ဝဲအ့ၣ်, ဟံၣ်ဒီးတၢ်လုာ်အိၣ်နီၢ်ခိသးသမူတၢ်ဖိးတၢ်မၤ.
- တၢ်ပၢတၢ်ဆၢအတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်-တၢ်ဆၢထီၣ်ဆၢလီၤ,တၢ်ဆိၣ်ဘျိးကတီၢ်, န့ၣ်ဆၢခိၣ်ယၢၤ, ဝဲအ့ၣ်တၢ်ကူၣ် သ့, တၢ်လဲလိာ်က့ၤတၢ်ဒီးတၢ်ဟ်လီၤ တၢ်လီၤတၢ်ကျဲသ့တဖၣ်

## ဖိတၢ်တဖၣ်လၢအထီၣ်ကွၢ်အိၤသ့

IEP ကွၢ်စိဝဲဒၣ် တၢ်မၤလိလံာ် အဖိတၢ်ဒီးတၢ်မၤအကျိၤအကျဲအဖိတၢ်တဖၣ်လီၤ.တၢ်သ့တဖၣ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်ထုးထီၣ်အိၤလၢ PLP တၢ်ဟ်ဖျါတဖၣ်အပူၤလီၤ.ပုၤကွီဖိကိးဂၤန့ၣ်ကလီၤဆိလိာ်အသးလီၤ.

## တၢ်လဲလိာ်ကတီၢ်တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖၣ်

IEP အဆၢဖိတခါအံၤဘၣ်ယးဒီး ပုၤကွီဖိအတၢ်ဆိၣ်မူလၢတီၤထီၣ်ကွီဝံၤအလီၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ.အဝဲန့ၣ်, ပၣ်ယုၣ်စ့ၢ်ကိးဒီး တၢ်ဆိၣ်ထွဲ မၤစၢၤဒီးတၢ်ဖိးစၢၤမၤစၢၤသ့တဖၣ်လၢကဘၣ်တၢ်မၤအိၤအဝဲကကတီၤဝဲ အတၢ်ဆိၣ်မူအိၣ်ဂဲၤ, တၢ်ကူၣ်သ့, တၢ်ဖိးတၢ်မၤဒီးတၢ်ဂဲၤလိာ်ကွဲတၢ်သ့တဖၣ်အဂီၢ်ခဲလၢဂ်လီၤ.

## တၢ်ဟ်လီၤတၢ်လီၤတၢ်ကျဲ

တၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်လၢ PLP အတၢ်ဟ်ဖျါဒီးတၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤမၤစၢၤသ့တဖၣ်ဆၢတံာ်ဝဲဒၣ်ကဘၣ်မၤ တၢ်တိၣ်ကျဲအလီၢ်ဖဲလဲၣ်န့ၣ်လီၤ.တၢ်ထၢန့ၣ်မၤပုၤက့ၤတၢ်အိၣ်ဝဲအါမၤလီၤ.ကူၣ်သ့တၢ်မၤလိလၢ တီၤဒေးတဖၣ် အပူၤယုာ်ဒီး တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤမၤစၢၤဆိသ့တဖၣ်လီၤ.



တၢ်ပညိၣ်ဖိတၢ်သ့တဖၣ်လၢ IEP အပူၤန့ၣ်, ဘၣ်တၢ်ကွဲးလီၤယာ်အိၤလၢ တနံၣ်အဂီၢ်ဒီးတၢ်ထီၣ် ကွၢ်ဆိၣ်ကဘၣ်သ့ဝဲဒၣ်လီၤ.

ကတီၢ်ထီၣ်အဖိတၢ် လၢခါဆူညါအဂီၢ်ဒ်အမ့ၢ်တၢ်ဆိၣ်မူအိၣ်ဂဲၤ, တၢ်ဖိးတၢ်မၤဒီးဆၢမၤလိမၤဒီးသ့တဖၣ်အမ့ၢ်ပုၤဒိၣ်တၢ်ခိၣ်ပုၤ လၢအသးန့ၣ်ဆိၣ် ဝဲဒိၣ်လၢဘၣ် န့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်လီၤ.

တၢ်မၤလိမၤဘၣ်က့ၤ သကဲာ်ပဝးအတၢ်ရဲၣ် တၢ်ကျဲတဖၣ်ဘၣ်တၢ်ထုးထီၣ်အိၤလၢတၢ်ယု သ့ၣ်ညါသကဲာ်ပဝးအဂီၢ်အကျိၤဒ်သိးကမၤဘၣ်လီၤဖိမံက့ၤ သကဲာ်ပဝးလၢအတၢ်လီၤ.

ကူၣ်သ့လီၤဆိကမံးတံာ်ဆိၣ်ကဘၣ်ကွၢ်ကခါက့ၤ IEP အတၢ်ဖိးတၢ်မၤတဖၣ် တနံၣ်တဘျီ (ကွၢ်ကခါက့ၤတနံၣ်တဘျီ)ဒ်သိးကသ့ၣ်ညါက့ၤ ဖိတၢ်လၢ အဟ်လီၤယာ်အသးဆိၣ်ဘးလဲ ထဲလဲၣ်ဒီးတၢ်ဖိးတၢ်မၤလၢအတၢ်လဲထီၣ်လဲထီၣ် ဆိၣ်ထဲလဲၣ်လဲန့ၣ်လီၤ.တၢ်ကဘၣ်ကွၢ်ကခါက့ၤ ဖိသၣ် အတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲ. အပူၤကတၢ်သ့န့ၣ်တဘျီလီၤ- ဒ်လဲၣ်ဂ့ၤ.တၢ်တိၣ်ကျဲအံၤ တၢ်ကကွၢ်ကခါက့ၤဝဲဒၣ် သ့ဝဲတဘျီလၢလီၤ.

လံာ်ဒီးသန့ဒီးတၢ်ဂုၤတၢ်ကျိၤသ့တဖၣ်ဘၣ်တၢ်ဆိၣ်ထွဲအိၤမိဖျါ- [www.p12.nysed.gov](http://www.p12.nysed.gov)

(Regulations of the Commissioner of Education - Parts 200 and 201) မ့ၢ်သးဆိၣ်ညါအါထီၣ်န့ၣ်ကွၢ်ဘၣ်ဝဲ [parentnetworkwny.org](http://parentnetworkwny.org) အံၤတက့ၢ်.